

توصيف المقررات

توصيف المقررات			
رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
حسبم ٦٠١	<b>محاسبة مالية متقدمة</b>	٣	
<p>يهدف هذا المقرر إلى تعميق فهم الطلاب نظرياً وتطبيقياً للمشاكل المحاسبية المختلفة المتعلقة بجانب الأصول. ويركز على جميع ما يتعلق بمحاسبة الأصول (الموجودات) وكيفية تقييمها وإظهارها في قائمة المركز المالي. كما يهدف المقرر إلى التعريف بالمعالجة المحاسبية للالتزامات قصيرة وطويلة الأجل، وكذا المعالجة المحاسبية لبعض المشاكل المحاسبية في الشركات المساهمة مثل: إصدار وإعادة شراء الأسهم، رأس المال الإضافي والأرباح المحتجزة، الأوراق المالية المخفضة لربحية السهم، وكيفية تحديد ربحية السهم. ويتضمن المقرر التعريف بالمعالجة المحاسبية لعقود الإيجارات طويلة الأجل وكيفية العرض والإفصاح عنها في القوائم المالية، والتعريف بالمبادئ المحاسبية التي تحكم الاعتراف بالإيرادات، والتعريف بالتغيرات في المبادئ المحاسبية وتحليل الأخطاء وأثرها على القوائم المالية، وقائمة التدفقات النقدية، ومشاكل التغيرات في مستويات الأسعار. كما، يهدف إلى تعميق فهم الطالب بالأشكال المختلفة لانضمام الشركات وطرق المحاسبة عن عمليات الانضمام والاندماج، كما يتناول المشاكل المحاسبية المتعلقة بتوحيد القوائم المالية في الشركات القابضة والتابعة، وكذا العمليات التي تتم بعملة أجنبية ومشاكل التقلبات في أسعار الصرف. ويتناول هذا المقرر أيضاً دراسة المشاكل المتعلقة بالمحاسبة عن شركات الأشخاص والفروع والأقسام.</p>			
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
<b>ACCP 601</b>	<b>Advanced Financial Accounting</b>	<b>3 units</b>	
<b>Course Description</b>	<p>This course is a continued study of the accounting process and the reporting process in conjunction with the development of accounting theory. The course includes the conceptual framework for generally accepted accounting; the accounting cycle; financial statement preparation and limitations; current assets including cash, receivables, and inventories; plant assets, depreciation, impairments, and depletion. It includes also recognition and measurement of property, intangibles, liabilities, stockholders' equity, retained earnings, and earnings per share. The course is a comprehensive study of business combinations, the equity and cost methods of accounting for investments in common stock, and consolidated financial statement preparation. In addition this course explores accounting theory as applied to special problems such as accounting for partnerships, international accounting issues including foreign currency financial statement translation.</p>		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
حسبم ٦٠٢	محاسبة إدارية و تكاليف متقدمة	٣	
<p>يتناول هذا المقرر الدراسات المعاصرة في المحاسبة الإدارية والتكاليف في مجالات التخطيط والرقابة وقياس وتقييم الأداء. كما يتناول عدة موضوعات أساسية في المحاسبة الإدارية والتكاليف مثل نظم التكاليف ومشاكل قياس التكاليف، والموازنات ذات العلاقة بين التكلفة والحجم والربح، والمسئولية وتقييم الأداء، ثم يتناول بعض موضوعات التكاليف و المحاسبة الإدارية مثل: قياس التكاليف علي أساس النشاط، والتكاليف المستهدفة، والتكاليف المطورة، والرقابة علي الجودة، ونظام الإنتاج الفوري.</p>			
<b>توصيف المقرر</b>			
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
ACCP 602	Advanced Managerial & Cost Accounting	3 units	
<b>Course Description</b>	<p>This course aims to provide the student with the most important contemporary studies in management accounting and costs in the areas of planning, control and performance measurement and evaluation. It also handles several key topics in management accounting and cost systems, such as cost systems, problems of measuring costs, budgets the relationship between cost , volume and profit, and responsibility and performance evaluation. The course also covers topics of costs and management such as: measuring the activity-based costing, target costing, developed costs, quality costs, and Just- in-Time.</p>		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
حسبم ٦٠٣	الحاسبة في الوحدات الحكومية والمنظمات غير الهادفة للربح	٣	
<p>يتناول هذا المقرر طبيعة المحاسبة في الوحدات الحكومية والمنظمات غير الهادفة للربح، كما يضم مقومات نظام المحاسبة الحكومية في المملكة العربية السعودية والتي تضم الموازنة العامة للدولة والمجموعة المستندية والدقترية والتقارير الشهرية والسنوية وكذلك أسس الرقابة علي الحسابات الحكومية وأجهزتها والاتجاهات الحديثة في تطوير الحسابات الحكومية، ويتناول أيضا المراجعة الحكومية والمحاسبة في بعض المنظمات غير الهادفة للربح مثل المدارس والجامعات والمستشفيات والجمعيات الخيرية</p>			
<b>توصيف المقرر</b>			

Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
<b>ACCP 603</b>	<b>Accounting for Governmental and Non-Profit Organizations</b>	<b>3 units</b>	
<b>Course Description</b>	This course covers the nature of accounting for governmental and non-profit organizations. It also covers the elements of governmental accounting system in the Kingdom of Saudi Arabia, which are the public budget, documents, books, monthly and yearly reports, and basics of controlling government accounts. The new trends for developing governmental accounting, governmental auditing, and accounting for non-profit organizations such as schools, universities, hospitals, and charity organizations are also covered.		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
<b>حسبم ٦٠٤</b>	<b>معايير المحاسبة</b>	٣	<b>حسبم ٦٠١</b>
<b>ملاحظات:</b>	يهدف هذا المقرر بصورة أساسية إلى تعميق فهم الطالب بالمعايير المحاسبية السعودية الصادرة من الهيئة السعودية للمحاسبين القانونيين مثل معيار العرض والإفصاح العام، معيار الاستثمار في الأوراق المالية، معيار المحاسبة عن الاستثمار وفق طريقة حقوق الملكية، معيار محاسبة الهبوط في قيمة الأصول غير المتداولة. وسوف يتم تناول أهمية هذه المعايير والحاجة إليها في تحسين جودة المعلومات المحاسبية بهدف اتخاذ قرارات اقتصادية رشيدة، وكذا دراسة المشاكل المحاسبية المرتبطة بهذه المعايير في كل من القياس والعرض والإفصاح.		
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
<b>ACCP 604</b>	<b>Accounting Standards</b>	<b>3 units</b>	<b>ACCP 601</b>
<b>Course Description</b>	. The main function of accounting is the provision of relevant information that satisfies the need of beneficiaries to reliable information provided in financial statements. Accounting standards will help enhance the quality of accounting information. Therefore, this courses aims to provide a comprehensive study of Saudi accounting standards such Presentation and general disclosure standard, Investment in equity securities standard, and Revenue recognition standard. It includes the objectives of these standards, concepts, measurement, presentation and general disclosure.		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق								
حسبم ٦٠٥	معايير المراجعة	٣	حسبم ٦٠١، حسبم ٦٠٤								
<p>الهدف الأساس لهذه المادة هو كشف النقاب عن الموضوعات المتقدمة في المراجعة المعاصرة؛ ومن ذلك على سبيل المثال لا الحصر: المحيط الاجتماعي والاقتصادي والسياسي لتنظيم وممارسة مهنة المراجعة؛ دور المهنيون في الحفاظ على استقرار مصداقية المهنة وتسويقها؛ التعليم المحاسبي وممارسة مهنة المراجعة؛ جودة الأداء المهني لعمليات المراجعة مقابل مستويات السمعة والأتعاب؛ المراجعة الإلكترونية ونظم الخبرة؛ دور مكاتب المراجعة في تمكين عمليات التلاعب والمخالفات النظامية؛ تقرير المراجعة مقابل التقدير الشخصي وفجوة التوقعات؛ استقلال المراجع مقابل تقديم الخدمات المهنية الأخرى وضغوط الأتعاب؛ الممارسات الحديثة في المراجعة ومسؤوليات الكشف عن عمليات الغش؛ دور المراجع المالي في تنفيذ المراجعة البيئية. كما تهدف هذه المادة إلى دراسة معايير المراجعة السعودية دراسة متعمقة من الناحيتين النظرية والتطبيقية، بغية فهم واستيعاب مدلولات هذه المعايير، وكيفية تطبيقها بواسطة المحاسب القانوني وفريق عمله في الواقع العملي، إضافة إلى مقارنتها مع مثيلاتها الأمريكية والدولية. هدف آخر لتدريس هذه المادة يكمن في تزويد طالب الدراسات العليا بفهم متعمق عن طبيعة معايير المراجعة وأهدافها ومتطلباتها وعلاقة هذه الأمور بتقنين التقدير الشخصي للمحاسب القانوني وفريق عمله.</p>											
<table border="1"> <thead> <tr> <th>Course Code</th> <th>Course Title</th> <th>Credits</th> <th>Prerequisite</th> </tr> </thead> <tbody> <tr> <td>ACCP 605</td> <td>Auditing Standards</td> <td>3 units</td> <td>ACCP 601, ACCP 604</td> </tr> </tbody> </table>				Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite	ACCP 605	Auditing Standards	3 units	ACCP 601, ACCP 604
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite								
ACCP 605	Auditing Standards	3 units	ACCP 601, ACCP 604								
Course Description	<p>The main aim of this course is to explore key issues in advanced auditing topics. The course may include the following topics: The Economic and Political Context of the Practice and Regulation of the Auditing Profession; the Role of Professionals in Marketing the Profession and Maintaining its Credibility; Accounting Education and the Practice of the Auditing Profession; Quality of Professional Performance in Auditing Assignments Versus Levels of Reputation and Fees; Electronic Auditing and Expert Systems; the Role of Audit Firms in Facilitating Fraudulent and Illegal Practices; Audit Report Versus Personal Judgement and the Expectation Gap; Auditor Independence Versus the Provision of Non-Audit Services and Fee Pressures; Modern Practices in Auditing and Responsibilities for Detecting Fraud; and the Role of Financial Auditor in Conducting Environmental Audit. A secondary aim of the course is to deeply study the Saudi Auditing Standards theoretically and practically, and how can they be applied by the Certified Public Accountant and his auditing team, in addition to compare them with the American and international standards. A secondary aim of the course is to provide postgraduate students with a deep understanding of the nature of Auditing Standards, their objectives and requirements, and the way in which these can limit the personal judgment of the Certified Public Accountant and his auditing team.</p>										

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
حسبم ٦٠٦	تحليل القوائم المالية	٣	حسبم ٦٠١
<p>يتناول هذا المقرر ممارسات الرقابة الداخلية داخل شركات المساهمة التي تغطي تكنولوجيا المعلومات، والعمليات التجارية، والنظم المحاسبية. وتشمل الموضوعات معايير التدقيق الداخلي وتقييم المخاطر، والحوكمة، وأخلاق العمل، وتقنيات التدقيق الداخلي، والجوانب السلوكية. المقرر أيضاً يغطي تصميم دورة العمليات التجارية وتنفيذ مفاهيم الرقابة الرئيسية ويستخدم دراسة حالة ليتناول موضوعات الكشف عن الغش، وتقارير المراجعة الداخلية وتقييم الرقابة الداخلية. كما يتناول خصائص ومؤشرات الوحدات الاقتصادية الناجحة، ويتناول أيضاً تقييم الأداء المالي وغير المالي للوحدة الاقتصادية من خلال تحليل القوائم المالية، وكيفية اتخاذ القرارات وبيان النتائج المالية المترتبة عليها، وكذلك التحليل المحاسبي الإستراتيجي للوحدة الاقتصادية.</p>			
<b>توصيف المقرر</b>			
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
ACCP 606	Financial Statement Analysis	3 units	ACCP 601
<b>Course Description</b>	<p>This course will expose students to the best practices of internal control inside corporations which covers information technology, business processes, and accounting systems. Topics include internal auditing standards, risk assessment, governance, ethics, internal auditing techniques, and behavioral aspects. The course covers the design of business processes and the implementation of key control concepts and uses a case study approach that addresses fraud detection, internal auditing reports, and internal control evaluation. This course explains the characteristics and indicators of successful businesses. It also evaluates the financial and non-financial performance of businesses through financial statement analysis. It also includes making business decisions and identifies the financial consequences of these decisions. Strategic accounting analysis is also covered.</p>		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
حسبم ٦٠٧	فقه ومحاسبة المعاملات	٣	حسبم ٦٠٤ ، حسبم ٦٠٥
<p>يهدف هذا المقرر إلى تعميق فهم الطالب بفقه ومحاسبة المعاملات المالية؛ بالتعرف على خصائص وأهداف الشريعة الإسلامية والفقه الإسلامي من ناحية، وأهداف ومفاهيم وأسس المحاسبة من منظور الشريعة الإسلامية والفقه الإسلامي من ناحية أخرى، مع التركيز على الجوانب الفقهية والمحاسبية للمعاملات المالية بصفة عامة، والمعاملات المالية والأنشطة المطبقة في المنشآت المالية الإسلامية بصفة خاصة؛ ومن هذه المعاملات: بيع المرابحة، والمضاربة، والتفسيط، والسلم، والاستصناع، والإجارة، والرهن، والأوراق التجارية، والبطاقات المصرفية ... الخ.</p>			
<b>توصيف المقرر</b>			
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
ACCP 607	Fiqh and Accounting of Business Transactions	3 units	ACCP 604, ACCP 605
<b>Course Description</b>	<p>The objective of this course is to deepen the student's understanding of Fiqh and accounting of financial transactions through the comprehension of the objectives and characteristics of Islamic Fiqh and laws. This course also introduces accounting objectives and principles from an Islamic point of view and concentrates on the Islamic and accounting aspects of financial transactions in general, and of active financial transaction applied in Islamic banks in particular. Examples of those transactions are: Murabaha sale (similar to cost plus), Mudharaba (wherein two partners engage in a joint venture; one with his capital and the other with his labor), Installment sale, Salam (in which the buyer pays the price immediately and the seller delivers the goods in a later time), Istesna'a, Leasing, Commercial Papers, Mortgage, Credit Cards, ... etc.</p>		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق								
حسبم ٦٠٨	دراسات متقدمة في المحاسبة الضريبية	٣	حسبم ٦٠١ ، حسبم ٦٠٤ حسبم ٦٠٥ ، حسبم ٦٠٦								
<p>تهدف هذه المادة إلى تعميق فهم الطلب بالمفاهيم والأسس النظرية للمحاسبة الضريبية، بالإضافة إلى تعميق فهم الطالب لنظام ضريبة الدخل الجديد الصادر عام ١٤٢٥ هـ من أجل إعداد الطالب لممارسة المحاسبة الضريبية في القطاعين الحكومي والخاص.</p>											
<table border="1"> <thead> <tr> <th>Course Code</th> <th>Course Title</th> <th>Credits</th> <th>Prerequisite</th> </tr> </thead> <tbody> <tr> <td>ACCP 608</td> <td>Advanced Studies in Tax Accounting</td> <td>3 units</td> <td>ACCP 601, ACCP 604 ACCP 605, ACCP 606</td> </tr> </tbody> </table>				Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite	ACCP 608	Advanced Studies in Tax Accounting	3 units	ACCP 601, ACCP 604 ACCP 605, ACCP 606
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite								
ACCP 608	Advanced Studies in Tax Accounting	3 units	ACCP 601, ACCP 604 ACCP 605, ACCP 606								
<p><b>Course Description</b> The objective of this course is to deepen the student's understanding of tax concepts and theory of tax accounting, and of the new tax law in Saudi Arabia this prepares students to practice tax accounting in both governmental and private sectors.</p>											

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق								
حسبم ٦٠٩	دراسات متقدمة في المحاسبة الزكوية	٣	حسبم ٦٠١ ، حسبم ٦٠٤ حسبم ٦٠٥ ، حسبم ٦٠٦								
<p>تهدف هذه المادة إلى تعميق فهم الطالب بالمفاهيم والأسس التي تحكم تحديد وقياس الوعاء الزكوي للأموال التي تجب فيها الزكاة، في ضوء قواعد وأحكام الشريعة الإسلامية بصفة عامة، وفقه الزكاة بصفة خاصة من خلال المزج بين الجانب الفقهي والمحاسبي تحت مسمى المحاسبة الزكوية؛ على اعتبار أن تحديد وقياس الوعاء الزكوي يخضع بصفة أساسية للقواعد الفقهية الراسخة. ومن الناحية الإجرائية وفقا لأنظمة وتعليمات مصلحة الزكاة والدخل في المملكة العربية السعودية.</p>											
<table border="1"> <thead> <tr> <th>Course Code</th> <th>Course Title</th> <th>Credits</th> <th>Prerequisite</th> </tr> </thead> <tbody> <tr> <td>ACCP 609</td> <td>Advanced Studies in Zakat Accounting</td> <td>3 units</td> <td>ACCP 601, ACCP 604 ACCP 605, ACCP 606</td> </tr> </tbody> </table>				Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite	ACCP 609	Advanced Studies in Zakat Accounting	3 units	ACCP 601, ACCP 604 ACCP 605, ACCP 606
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite								
ACCP 609	Advanced Studies in Zakat Accounting	3 units	ACCP 601, ACCP 604 ACCP 605, ACCP 606								
<p><b>Course Description</b> The objective of this course to deepen the student's comprehension of the concepts which govern the determination and measurement of Zakat base of financial elemente which are subject to Zakat in light of Islamic rules in particular and Zakat Feqh in particular. This is achieved through combining Feqh and accounting aspects under the name "Zakat Accounting" this is due to the feat the Zakat base is basically measured and determined according to Feqh rules in one hand and in terms of procedures and regulations of Zakat and Tax Department in Saudi Arabia on the others.</p>											

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
حسبم ٦١٠	أخلاقيات مهنة المحاسبة	٣	دراسة ٣٦ وحدة على الأقل
<p>يتناول هذا المقرر المداخل المتعددة لدراسة أخلاقيات المحاسبة اعتمادا على التكامل بين الفلسفة الأخلاقية والأخلاقيات التطبيقية في المحاسبة. كما يركز المقرر على النظريات الأساسية في مجال الأخلاقيات التطبيقية، والمبادئ الأخلاقية الرئيسية، وكذلك القضايا والمشكلات المتعلقة بمجال الأعمال، مع الوقوف على ممارسات المنظمات في مجال الأعمال وتحديد وتحليل القضايا الأخلاقية والبيئية والاجتماعية.</p>			
<b>توصيف المقرر</b>			
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
ACCP 610	Accounting Profession Ethics	3 units	36 Credits
<b>Course Description</b>	<p>This course provides a multidisciplinary approach to accounting ethics by integrating moral philosophy, applied ethics, and accounting. It focuses on the main theories of applied ethics as well as the main moral principles, issues and dilemmas of the business world. The students are encouraged critically to reflect on the corporate practices of the business world and equip them with knowledge and skills to identify and analyze ethical, environmental, and social issues.</p>		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
حسبم ٦١١	حالات تطبيقية من الاختبارات المهنية	٣	دراسة ٣٦ وحدة على الأقل
<p>تتمثل المهمة أو الرسالة الأساسية لهذا المقرر في توفير قدر كاف من الإعداد والتأهيل المهني للطالب في مجال الممارسة العملية لمهنة المحاسبة من خلال تزويده بالمعارف والمهارات اللازمة، والمواكبة لمتطلبات الاختبارات المهنية؛ وذلك عن طريق تقديم ومناقشة العديد من الحالات التطبيقية والأسئلة المستقاة من هذه الاختبارات، مع التدريب المستمر على استنتاج الحلول المناسبة لها التي تؤهله وتساعد على الاستعداد لاجتياز مثل هذه الاختبارات، والتعامل معها بأكثر قدر من الكفاءة والفعالية.</p>			
<b>توصيف المقرر</b>			
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
ACCP 611	Case Studies From Professional Exams	3 units	36 Credits
<b>Course Description</b>	<p>The main mission of the course is to provide a dynamic forum for accounting professional to develop and advance their careers. It introduces students to the necessary knowledge and essential skills regarding professional examinations. This knowledge and skills will be obtained through the study and solve many cases study. By building accounting skills with strong covering and effective practice, students will be able to pass a rigorous examination and maintain continuing professional education.</p>		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
حسبم ٦٢١	محاسبة منشآت متخصصة	٣	حسبم ٦٠١
<p>يتناول هذا المقرر كيفية تطبيق الأسس والمبادئ المحاسبية في مجموعة من المنشآت ذات النشاط المتخصص على اختلاف أنواعها؛ كالبنوك وشركات التأمين وشركات البترول؛ وذلك من خلال توضيح مقومات وخصائص النظم المحاسبية التي تلائم طبيعة هذه المنشآت ومشاكلها الخاصة؛ بهدف قياس نتائج أعمالها وتقويم مراكزها المالية وتوفير المعلومات المناسبة لخدمة الأطراف المستفيدة، بالإضافة إلى إبراز أهم الأدوات والأساليب المستخدمة في الرقابة على تكلفة الخدمات التي تقدمها هذه المنشآت مع التركيز على الجانب التطبيقي والحالات العملية، والمتابعة المستمرة لأهم التطورات المعاصرة والرؤى الجديدة، وأثرها على الأساليب والنظم المتبعة في تلك المنشآت.</p>			
<b>توصيف المقرر</b>			
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
ACCP 621	Specialized Accounting	3 units	ACCP 601
Course Description	<p>This course is concerned with the application of accounting principles and systems on variety of institutions that have special nature and problems such as commercial banks, insurance firms, petroleum sector. It also covers the important accounting tools and methods for controlling services costs in these institutions. It focuses on discuss some cases study and recent issues related to accounting systems in these firm.</p>		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
حسبم ٦٢٢	المحاسبة الدولية	٣	حسبم ٦٠٤، حسبم ٦٠٥
<p>يتناول هذا المقرر بيئة المحاسبة الدولية ومعايير المحاسبة الدولية واختلافها بين الدول، كما يتناول أهمية الشفافية والإفصاح في المحاسبة الدولية والعمليات بالعملة الأجنبية وكذلك مشكلات الترجمة وإعداد القوائم المالية الأجنبية الموحدة، ومعالجة تقلبات الأسعار العالمية، وحوكمة ورقابة الشركات العالمية، وكيفية إدارة مخاطر تقلبات العملات الأجنبية.</p>			
<b>توصيف المقرر</b>			
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
ACCP 622	International Accounting	3 units	ACCP 604, ACCP 605
Course Description	<p>This course covers the international accounting environment, international accounting standards and global convergence, international transparency and disclosure. It also covers foreign currency transactions and translation, consolidation of foreign financial statements, international accounting for price changes, corporate governance and control of global operations. Foreign exchange risk management is also covered.</p>		



رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
حسبم ٦٢٣	مراجعة داخلية متقدمة	٣	حسبم ٦٠٤، حسبم ٦٠٥، حسبم ٦٠٧
<p>الهدف الأساس لهذه المادة هو كشف النقاب عن المفاهيم المتقدمة في أدوار ووظائف المراجعة الداخلية المعاصرة والتي لا تقتصر على إجراء الاختبارات الروتينية، وإنما تمتد لتشمل تقديم الاستشارات ومتابعة تنفيذ المشاريع وغيرها. هدف آخر لتدريس هذه المادة يكمن في تزويد طالب الدراسات العليا بفهم متعمق عن الأهمية النسبية للمراجعة الداخلية في الكشف عن عمليات الغش والتلاعب الجوهرية، ودورها في زيادة كفاءة وفاعلية عملية المراجعة الخارجية، إضافة إلى كونها أحد أهم الأدوات الإدارية الحديثة المؤثرة في معدلات الربحية، مع تدريب الطالب على التعامل مع بعض الحالات العملية للشركات المتعثرة .</p>			
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
ACCP 623	Advanced Internal Auditing	3 units	ACCP 604, ACCP 605, ACCP 607
Course Description	<p>The main aim of this course is to explore key issues in the advanced contemporary role of internal auditing, which is not limited to routine examinations, but also includes providing consultations and following-up projects' undertaking. A secondary aim of the course is to provide postgraduate students with a deep understanding of the significance of Internal Auditing in uncovering major fraud, and its role in increasing the efficiency and effectiveness of the external auditing process, in addition to being a modern effective management tool for profit ratios. and training students to make of case studies of failures.</p>		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
حسبم ٦٢٤	نظم معلومات محاسبية متقدمة	٣	حسبم ٦٠١
<p>يتناول هذا المقرر أسس نظم المعلومات المحاسبية، وكيفية التعامل مع برامج المحاسبة الجاهزة، بالإضافة إلي كيفية تحليل وتصميم وتنفيذ نظم المعلومات المحاسبية، والتعرف علي حدود الرقابة في ظل استخدام الحاسب الآلي، ومدى اعتمادية مخرجات الحاسب الآلي في ضوء المتطلبات النظامية في المملكة، وكذا التعرف علي حدود الاستفادة من مخرجات نظم المعلومات المحاسبية الآلية، وأثر تلك النظم علي معايير المحاسبة والمراجعة المتعارف عليها.</p>			
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
ACCP 624	Advanced Accounting Information Systems	3 units	ACCP 601
Course Description	<p>This course aims to deepen student's understanding of the foundations of accounting information systems, and how to deal with accounting software, and how to analyze, design and implement accounting information systems, and to identify the control limits in the use of computers, and the extent of reliability Output of computers in the light of the statutory requirements in the Kingdom , as well as recognize the limits to take advantage of the outputs of computerized accounting information systems, and the impact of those systems on accounting and auditing standards.</p>		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
قصدم ٦٢٥	دراسة الجدوى	٣	
تهدف هذه المادة إلى إبراز المتغيرات المحددة لتنفيذ مشروع اقتصادي ودراسة المشاكل المتعلقة بذلك، وهي تشمل سعر الخصم، وطبيعة أسواق رأس المال وعناصر المخاطرة، وقياس التكاليف والعوائد، والأسعار الضمنية، وطرق تمويل المشروع العام، تداخل المنافع وإمكانية حصر التكاليف وتوزيعها بين الأجيال.			
<b>توصيف المقرر</b>			
Prerequisite	Credits	Course Title	Course Code
	3 units	Feasibility Study	ECONP 625
<b>Course Description</b> This course aims to highlight the variables selected for the implementation of economic projects and study the problems of this, which include the discount rate, and the nature of capital markets and the elements of risk, and measure the costs and benefits, and the implicit prices, and methods to finance the overall project, overlapping benefits and the scope for reducing costs and their distribution among generations.			

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
قصدم ٦٢٦	اقتصاد إداري	٣	
تهدف هذه المادة إلى إبراز المتغيرات الاقتصادية التي تؤثر في قرارات المنشأة كوحدة إنتاجية متكاملة، وتشمل القرار في حالة التأكد المثالي، وحالة عدم التيقن، وسعر الخصم، وتحليل الحساسية، ومعاملات التيقن، وسياسات التسعير المختلفة، واستخدام الأدوات الاقتصادية والقياسية في قياس دوال الطلب ودوال التكاليف والإيرادات.			
<b>توصيف المقرر</b>			
Prerequisite	Credits	Course Title	Course Code
	3 units	Managerial Economics	ECONP 626
<b>Course Description</b> This course analyzes a variety of firms and markets in which they operate. decision – making is viewed from the stand point of opportunity costs, supply and demand, elasticity trade flows, industrial organization, perfect competition, monopoly, and consumer theory.			

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
نظم ٦٢٧	القانون التجاري وقانون العمل	٣	
تهدف هذه المادة إلى تسليط الضوء على القواعد والقوانين والأنظمة المنظمة لبيئة الأعمال في المملكة العربية السعودية؛ وبالأخص فيما يتعلق بالقانون التجاري وقانون العمل والتأمينات الاجتماعية. كما سيتم مناقشة أثر هذه القوانين على الأنشطة التي تمارسها المنشآت التجارية العاملة في المملكة العربية السعودية.			
<b>توصيف المقرر</b>			

Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
<b>BLP 627</b>	<b>Business and Labor law</b>	<b>3 units</b>	
<b>Course Description</b>	This course provides a general knowledge on laws and regulations related to the Saudi business environment. Special attention will be given to the Saudi business law, Saudi Labor Low, and Pension Funds along with their legal implications on the local business community.		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
<b>أدرم ٦٢٨</b>	<b>إدارة إستراتيجية</b>	<b>٣</b>	
<b>توصيف المقرر</b>	يهدف هذا المقرر إلى إمداد الطالب بالإطار الفكري والنماذج التطبيقية التي تمكنه من معرفة الكيفية التي يتم من خلالها رسم وتنفيذ الخطط الإستراتيجية. وسوف يتم الاعتماد على الأمثلة الواقعية من الشركات المحلية والعالمية والحالات التطبيقية التي تتطلب المشاركة الفاعلة من الطلاب من واقع الخبرة العملية التي يمتلكونها والمعرفة النظرية التي حصلوا عليها من دراسة المواد المختلفة بالبرنامج (كمواد الإدارة والتسويق والاقتصاد والتمويل والمحاسبة). وسيكون التركيز على الأساسيات اللازمة لرسم الخطط الإستراتيجية وعلى العوائق التي يمكن أن تواجه المنشآت التجارية أثناء التنفيذ.		
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
<b>BUSP 628</b>	<b>Strategic Management</b>	<b>3 units</b>	
<b>Course Description</b>	This course teaches students about the process of planning and implementing business strategies. Students apply their understanding of the business disciplines studied in the program to the case studies that will be discussed in the class. The fundamentals of formulating business strategies will be stressed as well as obstacles that companies may face during implementation.		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
<b>سوقم ٦٢٩</b>	<b>تسويق معاصر</b>	<b>٣</b>	
<b>توصيف المقرر</b>	يهدف هذا المقرر إلى تزويد المدراء بالإطار العام للمفاهيم التسويقية الحديثة للمساعدة في اتخاذ القرار والسياسات في البيئة التنافسية والمعقدة. يتضمن المواضيع التالية: سلوك المستهلك، المنتج، الترويج، قنوات التوزيع، التسعير. كما يتضمن دراسة بحوث التسويق وكيفية تحليل وعرض البيانات وكيفية الاستفادة منها.		

Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
<b>MRKTP 629</b>	<b>Contemporary Marketing</b>	<b>3 units</b>	
<b>Course Description</b>	An introductory course examines how managers marketing decisions in complex and competitive environments. Topics consume behavior, promotion; distribution, product development, and pricing. The course also will cover marketing research and how to collect, analyze, present and benefit from data.		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
<b>مالم ٦٣٠</b>	<b>تمويل شركات</b>	<b>٣</b>	
<b>توصيف المقرر</b>	يهدف هذا المقرر إلى تطوير المهارات اللازمة لاتخاذ القرارات الاستثمارية للشركات وتحليل المخاطر. وتشمل الموضوعات التدفقات النقدية المخصومة وأساليب التقييم الأخرى؛ المخاطر والعوائد، ونموذج تسعير الأصول الرأسمالية، وهيكل رأس المال للشركات، والسياسة المالية، والميزانية الرأسمالية، وعمليات الاندماج والاستحواذ، والاستثمار، وقرارات التمويل في السياق الدولي بما في ذلك تحليل المخاطر؛ معدل سعر الصرف / الفائدة.		

Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
<b>FINP 630</b>	<b>Corporate Finance</b>	<b>3 units</b>	
<b>Course Description</b>	The goal of this course is to develop skills for making corporate investment decisions and for analyzing risk. Topics include discounted cash flow and other valuation techniques; risk and return; capital asset pricing model (CAPM); corporate capital structure and financial policy; capital budgeting; mergers and acquisitions; and investment and financing decisions in the international context, including exchange rate/interest rate risk analysis.		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
<b>بشرم ٦٣١</b>	<b>إدارة الموارد البشرية</b>	<b>٣</b>	
<b>توصيف المقرر</b>	يهدف هذا المقرر إلى تزويد الطالب بنظرة عامة عن إدارة الموارد البشرية ودورها في تأمين العناصر البشرية الفعالة للمنظمات، وسيتم مناقشة العديد من الوظائف ذات العلاقة بالموارد البشرية، مثل: التحليل الوظيفي، الاستقطاب، الاختيار، تقييم الأداء، التدريب، التعويض. مع التركيز على الممارسات الحديثة المصاحبة لتنفيذ هذه الوظائف.		

Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
<b>HRMAP 631</b>	<b>Human Resource Management</b>	<b>3 units</b>	
<b>Course Description</b>	The purpose of this course is to provide an overview of human resource management and its role in maintaining effective work force. Many HR functions will be discussed such as job analysis, recruitment, selection, performance appraisal, training, and compensation. More emphasis will be placed on contemporary practices associated with the implementation of these function.		

رمز ورقم المقرر	عنوان المقرر	عدد الوحدات	متطلب سابق
<b>حسبم ٦٩٨</b>	<b>المشروع البحثي</b>	<b>٣</b>	<b>دراسة ٣٦ وحدة على الأقل</b>
<b>توصيف المقرر</b>	تهدف هذه المادة إلى تعريف الطالب ببعض المشاكل التي تواجه منشآت قطاع الأعمال، ومحاولة تحديد المفاهيم والأدوات المناسبة من المواد الدراسية للبرنامج التي يمكن تطبيقها للوصول إلى معرفة أدق لهذه القضايا. وجمع البيانات بطرقها المختلفة وتحليلها لإيجاد حلولاً واقعية لتلك المشاكل. كما تتضمن هذه المادة كيفية تطبيق تلك الحلول عملياً.		
Course Code	Course Title	Credits	Prerequisite
<b>ACCP 698</b>	<b>Research Project</b>	<b>3 units</b>	<b>36 Credits</b>
<b>Course Description</b>	The course is intended to help students explore some business problems, identify what the central issues are and determine the most appropriate tools and concepts from the core curriculum to apply in order to provide insight into these issues. Also collecting data about such problems and analyzing them in order to find practical solutions, thus, provide policy implications.		